



Strasbourg, 10 April/avril 2017

PSS+ (2017) 02
Bil.

**Pro Safe Sport + :
Put an end to sexual harassment and abuse against children in sport**

European Union (EU)-Council of Europe (CoE) joint project - Erasmus+

**Pro Safe Sport + :
Mettre fin au harcèlement et aux abus sexuels à l'encontre des enfants dans le sport**

Projet conjoint Union européenne (UE)-Conseil de l'Europe (CoE)- Erasmus +

Factsheet / Fiche d'information

Pro Safe Sport + : Put an end to sexual harassment and abuse against children in sport*European Union (EU)-Council of Europe (CoE) joint project - Erasmus+***Summary****Background elements:**

Sexual harassment, abuse and exploitation of children are widespread violations of the rights of the child, compromise children's social development and affect the enjoyment of their other rights. They often have devastating mental and physical health consequences, at times persisting across generations.

Nevertheless, the risk of sexual violence against children remains present in many settings, including in the field of sport. If sport makes children strong and self-confident, it also represents an area of significant vulnerability for sexual harassment and abuse. This is as a result of the close relationships and trust developed between individuals (peers, coaches, carers, etc.) at all levels, from grassroots to elite sport.

Combating and preventing all forms of gender-based violence, and in particular sexual violence against children is a priority for both the European Union (EU) and the Council of Europe (CoE) from the very outset of their programmes in the field of sport. If implemented, both EU and CoE normative and policy standards¹ can help to effectively protect children, prevent and respond to sexual and other forms of gender-based violence in sport.

However, despite these calls and efforts to create safe sporting environments, progress is still slow and fragmented. A number of member states and sport organisations still have not prepared and adopted a national policy against sexual harassment and abuse in sport.

Objectives:

The objectives of the Pro Safe Sport + (PSS+) project are fully in line with the relevant normative framework of both the EU and the CoE. Considering these obligations deriving from the Treaty on the Functioning of the European Union (TFEU) and the CoE normative framework, public authorities responsible for sport as well as other relevant stakeholder organisations (such as sport organisations) should have a corresponding normative framework (policies, regulations, codes of

¹ **EU (normative) framework:** Treaty on the Functioning of the European Union (TFEU), Directive 2011/92/EU on combating the sexual abuse and sexual exploitation of children and child pornography, Erasmus+ programme guide, European Commission, Gender equality in sport. Proposal for strategic action 2014-2020, Recommendations on the protection of young athletes and safeguarding children's rights in sport (Expert Group on Good Governance), 2016; etc.

CoE normative framework: The Convention on Protection of Children against Sexual Exploitation and Sexual Abuse (Lanzarote Convention), the Convention on preventing and combating violence against women and domestic violence (Istanbul Convention), the Resolution of the prevention of sexual harassment and abuse of women, young people and children in sport (3/2000), the Recommendation CM/ Rec(2015)2 of the Committee of Ministers to member States on gender mainstreaming in sport, the Recommendation No. R (92) 14 Rev of the Committee of Ministers to Member States on the revised code of sport ethics, etc.

conduct, national strategies, action plans, etc.) in place and implement these measures effectively to prevent and combat sexual violence in sport.

Therefore, **the PSS+ project will call for a renewed political attention and for the development of policies and strategic actions to prevent and combat sexual violence against children in sport. More precisely, it will aim at increasing the commitment of both governmental and non-governmental sport organisations towards this topic through raising awareness tools and capacity building resources.**

Activities:

To achieve these aims, PSS+ will create:

- **An online resource centre** on sexual violence against children in sport: one-stop-shop for the development of preventive and protective policies and measures in Europe;
- **A network of experts** which will guide member states and sport organisations in the implementation of preventive and protective measures and policies in the fight against sexual violence in sport;
- **Video-clips** for raising the awareness of those who have a role to play in sport, as well as the general public;
- **Guidelines/ recommendations** for designing, implementing, monitoring and assessing policies and strategies for preventing and combating sexual violence in sport;
- **Training module.**

Implementation:

The project will be implemented in close collaboration with public authorities responsible for sport and major sport organisations. It will also use existing Council of Europe expertise and networks on the implementation and monitoring of both the Lanzarote and the Istanbul Conventions.

Timeline:

1st April 2017 -31st December 2017

**Pro Safe Sport + :
Mettre fin au harcèlement et aux abus sexuels à l'encontre des enfants dans le sport**

Projet conjoint Union européenne (UE)-Conseil de l'Europe (CoE)- Erasmus +

Résumé

Contexte:

Le harcèlement, les abus sexuels et l'exploitation des enfants sont des violations généralisées des droits de l'enfant ; ils compromettent leur développement social et affectent la pleine jouissance de leurs autres droits. Ils ont également souvent des conséquences dévastatrices pour leur santé mentale et physique, qui peuvent persister à travers les générations.

Néanmoins, le risque de violences sexuelles à l'encontre des enfants reste présent dans de nombreux contextes, y compris dans l'environnement sportif. Si le sport peut rendre les enfants forts et confiants, il constitue également un terrain propice au harcèlement et aux abus sexuels. Cela résulte des relations étroites et de la confiance développées entre les individus (pairs, entraîneurs, soignants, etc.) à tous les niveaux, du sport pour tous au sport d'élite.

La lutte et la prévention de toutes les formes de violences fondées sur le genre et, en particulier, des violences sexuelles à l'encontre des enfants est une priorité pour l'Union européenne (UE) et le Conseil de l'Europe (CoE) depuis le début de leurs programmes dans le domaine du sport. Si elles sont mises en œuvre, les normes et politiques de l'UE et du CoE² peuvent contribuer à protéger les enfants, à prévenir les violences sexuelles et autres formes de violence fondées sur le genre dans le sport et à réagir efficacement face aux situations.

Cependant, malgré ces appels et efforts pour créer des environnements sportifs sans danger, les progrès sont encore lents et fragmentés. Un certain nombre d'Etats membres et d'organisations sportives n'ont pas encore adopté de politique nationale contre le harcèlement et les abus sexuels dans le sport.

Objectifs :

Les objectifs du projet Pro Safe Sport + (PSS+) s'inscrivent pleinement en conformité avec le cadre normatif de l'UE et du CoE dans le domaine. Compte tenu des obligations découlant du Traité sur le Fonctionnement de l'Union Européenne (TFUE) et des normes du CoE, les autorités publiques responsables du sport ainsi que les autres organisations concernées (telles que les organisations

² **Cadre (normatif) de l'UE:** Traité sur le Fonctionnement de l'Union Européenne (TFUE), Directive 2011/92/EU relative à la lutte contre les abus sexuels et l'exploitation sexuelle des enfants, ainsi que la pédopornographie, Erasmus + : Guide du programme, *European Commission, Gender equality in sport. Proposal for strategic action 2014-2020, Recommendations on the protection of young athletes and safeguarding children's rights in sport (Expert Group on Good Governance), 2016, etc.*

Cadre normatif du Conseil de l'Europe: La Convention sur la protection des enfants contre l'exploitation et les abus sexuels (Convention de Lanzarote), la Convention sur la prévention et la lutte contre la violence à l'égard des femmes et la violence domestique (Convention d'Istanbul), la Résolution relative à la prévention du harcèlement et de l'abus sexuels des femmes, des jeunes et des enfants dans le sport (3/2000), la Recommandation sur l'approche intégrée de l'égalité entre les femmes et les hommes dans le sport, la Recommandation No. R (92) 14 sur le Code d'éthique sportive révisé, etc.

sportives) devraient avoir un cadre normatif correspondant (politiques, règlements, codes de conduite, stratégies nationales, plans d'action, etc.) et mettre en œuvre des mesures efficaces pour prévenir et combattre les violences sexuelles dans le sport.

Dans ces conditions, **le projet PSS+ appelle à une attention politique renouvelée et à l'élaboration de politiques et actions stratégiques pour prévenir et combattre les violences sexuelles à l'encontre des enfants dans le sport. Plus précisément, il visera à accroître l'engagement des organisations sportives gouvernementales et non gouvernementales sur le sujet en mettant au point des outils de sensibilisation et de renforcement des capacités.**

Activités :

Pour atteindre ces objectifs, PSS+ élaborera:

- **Un centre de ressources en ligne** sur les violences sexuelles à l'encontre des enfants dans le sport : guichet unique pour le développement de politiques et mesures préventives et protectrices en Europe ;
- **Un réseau d'experts** qui pourra guider les Etats membres et les organisations sportives dans la mise en œuvre de mesures et politiques de lutte contre les violences sexuelles dans le sport ;
- **Des séquences vidéo** pour sensibiliser les acteurs du sport ainsi que le grand public ;
- **Des lignes directrices / recommandations** pour la conception, la mise en œuvre, le suivi et l'évaluation des politiques et stratégies destinées à prévenir et à combattre les violences sexuelles dans le sport ;
- **Un module de formation.**

Mise en œuvre :

Le projet sera mis en œuvre en étroite collaboration avec des autorités publiques en charge du sport et des grandes organisations sportives. Il utilisera également l'expertise et les réseaux existants du Conseil de l'Europe autour de la mise en œuvre et du suivi des Conventions de Lanzarote et d'Istanbul.

Calendrier :

1^{er} avril 2017 – 31 décembre 2017